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Hoe Nederlandse ondernemers
lithium uit batterijen persen
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Twee afvalondernemers testen een eigen machine die het

begin kan zijn van een nieuwe bedrijfstak in Nederland:

recycling van kostbare batterij-grondstoffen. Het apparaat

verbrijzelt hele vapers, tandenborstels en smartphones met

geladen batterijen. ‘Als dit goed gaat, is de autobatterij een

piece of cake.’

Jan Robert van Veen (links) bij zijn recyclingmachine voor batterijen. Op de achtergrond de technicus die de
machine bedient.  Foto: Ramon van Flymen voor het FD

Door de dalende prijs van nieuwe batterijen is het moeilijk om geld te verdienen

met recycling van grondstoffen als lithium, kobalt en nikkel

De grote recyclefabrieken in Europa draaien voornamelijk op de enorme

hoeveelheden batterijen met productiefouten die rechtstreeks vanuit de fabriek

worden vernietigd

In Nederland bestaat nog geen bedrijfstak die grondstof uit batterijen terugwint

Individuele ondernemers brengen nu technische innovaties naar de markt die

batterijrecycling rendabeler kunnen maken

De glimmende roestvrijstalen machine begint te trillen als de technicus

een boormachineaccu door een trechter naar binnen gooit. Het is een

gloednieuw exemplaar, rechtstreeks uit het schap van supermarkt Lidl.

Jan Robert van Veen, directeur van afvalbedrijf Envigroup, kijkt op een

klein beeldscherm met cijfers en percentages, en zegt: ‘Het

zuurstofgehalte moet onder de 8% blijven. Anders krijgen we brand.’ Met

een veiligheidsbril op onze neus staan we rondom de reusachtige

‘gehaktmolen’, die iets doet wat niemand thuis moet nadoen: een

geladen batterij kapotmaken. Als de vlammen eruit zouden slaan, staan

we in twee tellen buiten.

In deze onopvallende loods in Zeewolde vergt het wat

voorstellingsvermogen, maar dit prototype kan zomaar het begin zijn van

een nieuwe Nederlandse industrie: de recycling van batterijen. Die

bedrijfstak bestaat hier nog niet. Nederlanders brengen hun batterijen al

jaren naar kartonnen bakken bij de supermarkt of de chemokar, waarna

de kostbare grondstoffen er in buitenlandse fabrieken uit worden

gehaald.

Het apparaat in Zeewolde zou een vliegende start kunnen maken met

batterijen uit elektrische auto’s. Niet de versleten exemplaren, want die

zijn nog schaars, maar wel de gloednieuwe batterijen die rechtstreeks uit

de fabriek naar afvalverwerkers gaan. Dat gebeurt in onvoorstelbare

hoeveelheden, maar daarover later meer.

‘Als dit goed gaat met geladen batterijen uit tandenborstels of

boormachines’, zegt Van Veen, ‘is de autobatterij ook een piece of cake.’

We doen een stap achteruit omdat de stoom uit de kieren van de

machine schiet. Van Veen kijkt met een vragende blik richting zijn

technicus. Die maakt een geruststellend gebaar en gooit er nog vier

accu’s in. Na een paar minuten komt het overblijfsel eruit: donkere

korrels, die in de afvalbranche bekend staan als ‘zwarte massa’. Daarin

zit het kostbare materiaal waarvoor deze machine is ontworpen: lithium,

kobalt en nikkel. Grondstof voor nieuwe batterijen.

Na het recyclingproces blijft ‘zwarte massa’ over. Daar moet vervolgens nog het lithium, kobalt en nikkel uit
worden gehaald.  Foto: Ramon van Flymen voor het FD

Nieuwe batterijen te goedkoop
Europese wetgeving kan recycling een impuls geven. Vanaf 2027 moet de

helft van het lithium uit afgedankte batterijen worden teruggewonnen.

Ook de Nederlandse overheid stelt tientallen miljoenen beschikbaar voor

recyclingtechnologie. Alles om minder afhankelijk te zijn van Chinese

leveranciers, die wereldwijd de mijnbouw domineren. Toen vorig jaar de

handelsirritaties tussen China en het Westen opliepen, stelde Peking

exportbeperkingen in voor grafiet. Een wake-upcall voor de

batterijindustrie, want ook grafiet is een belangrijke grondstof.

Geraffineerd grafiet voor batterijen komt voor 90% uit China.

Door de Critical Raw Materials Act bruist het van de plannen voor

Europese recyclingfabrieken. Ze komen naar dezelfde regio’s als de

enorme fabrieken voor nieuwe batterijen, de gigafactories. Maar

Nederland heeft niet één gigafactory.

Zonder wetgeving zou recycling ook in de rest van Europa nog op een

laag pitje staan. Want nieuwe batterijen zijn te goedkoop, zegt Beau-Anne

Chilla van het Nederlandse investeringsfonds Forward.one: ‘De prijs van

batterijen per kilowattuur daalt zo sterk dat gerecyclede grondstoffen

nauwelijks kunnen concurreren.’ Forward.one heeft onder meer een

belang in de Nederlandse batterijproducent Ore Energy.

Europese wetgeving zorgt in elk geval voor meer grondstoffen uit Europa,

en ook de snelle elektrificatie van het moderne leven helpt. ‘De vraag

naar batterijen stijgt exponentieel’, zegt de investeerder, ‘zodat er ook

veel meer beschikbaar komen voor recycling.’

Voorlopig zal de recyclingbusiness niet heel winstgevend zijn. Daar staat

tegenover dat zolang fabrieken werken met lage winstmarges, ze

behoefte hebben aan technologie die de marges verhoogt, zoals

productietechnieken om het zuiveringsproces te verbeteren en de

hoeveelheid teruggewonnen grondstof te verhogen. Of machines die met

elk type batterij uit de voeten kunnen.

Dat vergt dan wel investeringen, maar die zijn nog schaars. ‘In deze

sector klotst het geld niet tegen de plinten’, zegt Chilla. ‘Als de vraag

beperkt blijft, zullen investeerders terughoudend blijven.’

‘Moeilijke’ geladen batterijen
De proefmachine in Zeewolde kostte tot nu toe €700.000. Twee

afvalondernemers hebben hem samen ontwikkeld: naast Van Veen, die

met zijn eigen Envigroup een flink deel van het brandbare chemische

afval in Nederland vernietigt, is dat Johan van Peperzeel, die met zijn

familiebedrijf bijna alle Nederlandse batterijen inzamelt (Van Peperzeel

dankt die positie aan een oude afspraak met Stibat, een stichting van

Nederlandse batterijproducenten en -importeurs).

De unieke eigenschap van het apparaat, vertelt Van Veen, is de

geschiktheid voor ‘de moeilijkste categorie’. Dat zijn de lithium-

ionbatterijen die nog een elektrische lading hebben, want die kunnen

gemakkelijk ontbranden als ze stukgaan. Het is tijdrovend om ze te

ontladen voordat ze tussen de hakmessen glijden — vooral de huis-, tuin-

en keukenbatterijen — en dat maakt verwerking al snel onrendabel.

‘Wij hebben de technische oplossing’, zegt Van Veen. ‘We brengen het

zuurstofgehalte in de machine flink omlaag.’ Geen zuurstof, geen brand.

Hij pakt een handthermometer, richt die op de draaiende machine en

kijkt door zijn veiligheidsbril naar het kleine schermpje. ‘Zie je’, zegt hij

tevreden, ‘de temperatuur daalt.’

Behalve boormachineaccu’s verslindt de machine ook van alles waar de

batterijen nog in zitten: vapers, elektrische tandenborstels, smartphones,

laptops. Deze maand verhuist het gevaarte naar een bedrijfsterrein in

Den Dolder. Daar begint een proef om jaarlijks 700 ton batterijen te

recyclen (een deel van de 5500 ton die Van Peperzeel jaarlijks inzamelt).

De machine verdient zichzelf terug met de verkoop van de grondstoffen,

en met een zogeheten gate fee: wie geladen batterijen brengt, betaalt

maximaal €5 per kilo.

Boormachineaccu’s staan klaar om te worden gerecycled.  Foto: Ramon van Flymen voor het FD

Koffie met suiker en melk
De machine levert nog geen kant-en-klare grondstoffen. Van Veen toont

een paar glazen potjes, met deksels van Hak-bonen en -appelmoes, die

zijn gevuld met donkere korrels: de ‘zwarte massa’ van versnipperd

plastic en piepkleine deeltjes lithium, kobalt en nikkel.

Dit materiaal gaat nu nog naar een buitenlandse fabriek om de metalen

eruit te filteren. Maar ook dat proces willen de ondernemers uiteindelijk

in eigen hand nemen. Binnen een paar jaar hopen ze hun restproduct te

kunnen afleveren bij een nieuwe partner: Steven Lans van de start-up

Back2Battery. Hij gebruikt een vloeistof om de grondstoffen eruit te

filteren. Andere bedrijven verbranden het materiaal meestal.

‘Denk aan een kopje koffie met suiker en melk’, zegt Lans, een chemicus

die aan de TU Delft is opgeleid. ‘Ons procedé haalt eerst de suiker er weer

uit, dan de melk en de koffie, net zolang tot je zuiver water overhoudt.

We doen hetzelfde met de metalen in de zwarte massa. Een chemisch

oplosmiddel scheidt ze van elkaar en van de rest.’

Als hij zijn omgevingsvergunning heeft gekregen, werkt de

zuiveringsmachine vanaf volgend jaar op het Zuid-Limburgse

industriecomplex Brightlands. Dan hoopt hij 250 kilo zwarte massa per

week te verwerken. Dat komt niet in de buurt van de capaciteit voor 5500

ton batterijen die Van Peperzeel jaarlijks collecteert, en daarom is hij

druk met een investeringsronde. Hij zoekt €1,5 mln om een machine te

bouwen die 250 kilo per uur zuivert. De prijs voor het teruggewonnen

materiaal leidt hij af van de koersen op de metaalmarkt, die in zijn

scenario’s voorlopig blijven stijgen.

Twee jaar vertraging voor Koreaanse concurrent
De drie partners zijn niet de enigen met recyclingplannen in Nederland.

Zo hoopt SK Tes, een Zuid-Koreaans bedrijf dat afgedankte elektronica

verwerkt, in september een fabriek te openen op de Rotterdamse

Maasvlakte. Hier worden voornamelijk batterijen uit elektrische auto’s

verpulverd. Eind 2022 had de fabriek al moeten draaien, maar het project

liep ruim twee jaar vertraging op. De plannen waren nogal ambitieus,

vertelt algemeen manager Nivar Fuchs, en het bedrijf verslikte zich in de

toestemmingsprocedures.

‘Het is lastig om een omgevingsvergunning te krijgen voor een

bedrijfstak die nog niet bestaat’, zegt Nivar. ‘Dan loop je tegen

bureaucratische muren op. Ambtenaren moeten beoordelen of een

nieuw soort fabriek niet te veel uitstoot veroorzaakt.’

De techniek is al getest in Singapore. Daar heeft Tes al sinds 2021 een

fabriek voor recycling van lithiumhoudende batterijen. Naar eigen

zeggen filtert het daar ruim 90% van de grondstof uit het afval. Maar dat

gebeurt niet in Rotterdam. De fabriek op de Maasvlakte stuurt haar

zwarte massa voorlopig naar het buitenland. Als alles werkt, wil Tes in

Rotterdam jaarlijks 10.000 ton autobatterij verwerken.

De capaciteit van de recyclingmachine is vooralsnog beperkt.  Foto: Ramon van Flymen voor het FD

Recycling van gloednieuwe batterijen
Maar voorlopig zullen er weinig verbruikte autobatterijen naar de

Maasvlakte gaan. Want de grote bulk uit de eerste generatie elektrische

auto’s laat nog op zich wachten. Volgens Janet Kes van het Nederlandse

Battery Competence Cluster, een samenwerking tussen batterijbedrijven

en universiteiten, leverde het complete wagenpark van 800.000

elektrische auto’s vorig jaar maar 300.000 kilo oude batterij op uit zo’n

1500 auto’s.

De aanvoer stagneert doordat batterijen van elektrische auto’s veel langer

meegaan dan gedacht. Ze worden samengesteld uit modules die apart

vervangen kunnen worden. ‘Daardoor hoeft niet de hele batterij te

worden vervangen,’ zegt Kes. ‘We verwachten wel dat de aanvoer van

modules elk jaar zal verdubbelen.’

Maar Tes heeft geen oude batterijen nodig om te kunnen draaien, vertelt

Tes-manager Fuchs: ‘Ruim 80% van de batterijen die wij zullen

verwerken, komt rechtstreeks uit de fabriek.’ Het gaat om autobatterijen

met een productiefout. De woordvoerder kan niet zeggen hoeveel er

jaarlijks naar Rotterdam komen.

Niet alleen Tes profiteert van het moeizame productieproces van de

batterij. Alle recyclingfabrieken draaien erop. Verschillende grote

consultants die de sector hebben doorgelicht, hebben het over grote

hoeveelheden afgekeurde batterijen of ander productieafval dat

rechtstreeks de hakmachines in gaat. Zowel het Duitse bureau Roland

Berger als het Amerikaanse Arthur D. Little stellen dat tot 30% van de

productie mislukt en wordt vernietigd. Alleen bij fabrieken die al jaren

draaien en het productieproces beter beheersen, gaat minder materiaal

direct naar de vernietigers.

Teveel fabrieken
Als elke fabriek die nu op de tekentafel ligt ook daadwerkelijk wordt

gerealiseerd, ontstaat overcapaciteit, zegt Kes van het Battery

Competence Cluster. ‘De markt raakt oververhit en iedereen wil een

stukje van de koek.’

Maar het is de vraag of het zo ver komt. Omdat recyclefabrieken nu

vooral draaien op productieafval, zijn ze afhankelijk van de groei van

batterijfabrieken. Daar is dit jaar de klad in gekomen. Autofabrikanten

verkopen minder elektrische auto’s en batterijfabrikanten zetten plannen

voor nieuwe fabrieken in de ijskast.

Om die reden stelde Basf vorige maand ook de bouw uit van een

recyclefabriek in het Spaanse Tarragona. Voor die fabriek had Brussel al

€100 mln subsidie toegekend, en de Spaanse overheid nog eens €15,8

mln. Basf wacht tot de batterijproductie en de elektrischeautoverkoop

weer aantrekken, zo vertelde bestuursvoorzitter Markus Kamieth in een

conferencecall met analisten.

Zo lijkt de recyclingbusiness vast te zitten in de cynische fase: eerst moet

de aanvoer van mislukte batterijen verbeteren, dan pas worden nieuwe

fabrieken rendabel.
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